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Protokół z posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

z dnia 19 września 2016r. 
 

Posiedzenie rozpoczął o godzinie 9:00 Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony 
Środowiska Pan Tadeusz Lammel, który powitał przybyłych członków komisji oraz 
pracowników Urzędu Gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Tadeusz Lammel 
Marek Maciejewski 
Henryk Lesiński 
oraz 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Monika Nowicka – Inspektor ds. rolnictwa i ochrony środowiska 
Kazimierz Surdyk – Ośrodek Doradztwa Rolniczego 
Zaproszony gość: 
Mateusz Haberko - Urzędowy Lekarz Weterynarii z Powiatowego Inspektoratu Weterynarii w 
Poznaniu.. 
 
Porządek posiedzenia: 
1. Działalność Powiatowego Inspektoratu Weterynarii w Poznaniu. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
 
Ad. 1 
Pan Mateusz Haberko poinformował, że Powiatowy Inspektorat  Weterynarii realizuje 
zadania z zakresu ochrony zdrowia zwierząt oraz bezpieczeństwa produktów pochodzenia 
zwierzęcego w celu zapewnienia bezpieczeństwa zdrowia publicznego. Działa jako 
wyspecjalizowana „Policja Administracyjna” realizując funkcje kontrolne. 
Działa w oparciu o kilkadziesiąt ustaw, kilkaset rozporządzeń, oraz prawo unijne. 
NAJWAŻNIEJSZE AKTY PRAWNE to:  

• ustawa o  Inspekcji Weterynaryjnej, 
• ustawa o produktach pochodzenia zwierzęcego, 
• ustawa o ochronie zdrowia zwierząt i zwalczaniu chorób zakaźnych zwierząt, 
• ustawa o kontroli weterynaryjnej w handlu, 
• ustawa o weterynaryjnej kontroli granicznej, 
• ustawa o systemie identyfikacji i rejestracji zwierząt, 
• ustawa o ochronie zwierząt, 
• ustawa o paszach, 
• ustawa prawo farmaceutyczne, 
• ustawa o bezpieczeństwie żywności i żywienia.  

STRUKTURA ORGANIZACYJNA: 
• GŁÓWNY LEKARZ WETERYNARII 
• GRANICZNI LEKARZE WETERYNARII 
• 16 WOJEWÓDZKICH LEKARZY WETERYNARII  
• 304 POWIATOWYCH LEKARZY WETERYNARII 

 
W SKŁAD POWIATOWEGO INSPEKTORATU WETERYNARII WCHODZ Ą: 
1.  zespoły lub samodzielne stanowiska pracy do spraw: 

• zdrowia i ochrony zwierząt; 
•   bezpieczeństwa żywności; 
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•   pasz i utylizacji; 
•   administracyjno – finansowych; 
•   samodzielne stanowisko obsługi prawnej; 
•   pracownia badania mięsa na obecność włośni; 

2.  sekretariat powiatowego lekarza weterynarii.  
 
Pan  Haberko poinformował, że kadra Inspekcji Powiatowego Inspektora Weterynarii liczy 
163 osoby w tym 20 PIW (13 pracownicy merytoryczni 100%  wyższe wykształcenie) 143 
wyznaczonych (129 lekarzy - 14 technicy wet.).  
Celem działania Inspekcji Weterynaryjnej jest ochrona zdrowia publicznego. Inspekcja 
realizuje to zadanie przede wszystkim w ramach nadzoru nad bezpieczeństwem żywności 
pochodzenia zwierzęcego oraz poprzez zwalczanie chorób zakaźnych zwierząt, w 
szczególności tych, które mogą przenosić się na ludzi. Inspekcja Weterynaryjna, z racji 
swoich zadań, pełni fundamentalną rolę w zadaniach nowoczesnego państwa – członka Unii 
Europejskiej. Zakres pełnionego nadzoru przez Inspekcję Weterynaryjną jest rozległy i 
obejmuje obszar „od pola do stołu”. 
DO GŁÓWNYCH OBSZARÓW DZIAŁANIA INSPEKCJI ZALICZAMY: 

• zwalczanie chorób zakaźnych zwierząt, w tym chorób  odzwierzęcych oraz 
biologicznych czynników chorobotwórczych    (zoonoz), 

• badania kontrolne zakażeń zwierząt, 
• monitorowanie chorób odzwierzęcych i odzwierzęcych czynników chorobotwórczych 

oraz związanej z nimi oporności na środki przeciwdrobnoustrojowe u zwierząt, w 
produktach pochodzenia zwierzęcego i paszach; 

• nadzór nad przestrzeganiem wymagań weterynaryjnych w gospodarstwach 
utrzymujących zwierzęta gospodarskie, 

• nadzór nad wprowadzaniem na rynek zwierząt, 
• nadzór nad zdrowiem zwierząt przeznaczonych do rozrodu oraz jakością zdrowotną 

materiału biologicznego (pozyskiwanie i przechowywanie) jaj wylęgowych drobiu i 
produktów akwakultury, 

• nadzór nad przestrzeganiem przepisów o humanitarnej ochronie zwierząt - dobrostan 
zwierząt (ochrona zwierząt w chowie i hodowli,  w transporcie i podczas uboju, 
schroniska dla bezdomnych zwierząt oraz dobrostan zwierząt laboratoryjnych), 

• nadzór nad organizowanymi targami, wystawami, pokazami i konkursami zwierząt,  
• nadzór nad utrzymywaniem, hodowlą, prowadzeniem ewidencji zwierząt 

doświadczalnych, 
• nadzór nad przestrzeganiem zasad identyfikacji i rejestracji zwierząt oraz 

przemieszczaniem zwierząt, 
• prowadzenie weterynaryjnej kontroli granicznej wszystkich pasz, produktów 

pochodzenia zwierzęcego oraz zwierząt /TRACES/, 
• prowadzenie kontroli weterynaryjnej w handlu i wywozie zwierząt oraz produktów, 
• ustalanie warunków i nadzór nad eksportem z podmiotów  będących pod nadzorem 

IW do krajów trzecich, 
• nadzór nad bezpieczeństwem produktów pochodzenia   zwierzęcego, w tym nad 

wymaganiami weterynaryjnymi przy ich   produkcji, umieszczaniu na rynku oraz 
sprzedaży bezpośredniej, 

• badanie zwierząt rzeźnych oraz produktów pochodzenia  zwierzęcego, 
• prowadzenie monitoringu żywności, tj. monitorowania substancji  niedozwolonych, 

pozostałości chemicznych, biologicznych,  produktów leczniczych i skażeń 
promieniotwórczych u zwierząt, w ich wydzielinach i wydalinach, w tkankach lub 
narządach  zwierząt, w produktach pochodzenia zwierzęcego, 

• nadzór nad wytwarzaniem, obrotem i stosowaniem pasz łącznie z produkcją pierwotną 
(zboża),  
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• prowadzenie monitoringu pasz,  
• nadzór nad obrotem i stosowaniem produktów leczniczych  weterynaryjnych, 

wyrobów medycznych przeznaczonych dla  zwierząt oraz warunkami ich 
wytwarzania,  

• nadzór nad wytwarzaniem i stosowaniem pasz leczniczych,  
• nadzór nad pozyskiwaniem i zagospodarowywaniem ubocznych produktów 

pochodzenia zwierzęcego nieprzeznaczonych do  konsumpcji przez ludzi (utylizacja), 
• nadzór nad dystrybucją polepszaczy gleby, 
• współuczestnictwo w ramach programów Unii Europejskiej  wspierania rozwoju 

obszarów wiejskich - Wspólna Polityka Rolna,  w szczególności prowadzenie kontroli 
i wydawanie zaświadczeń  w ramach programów  PROW,  

• współpraca z organizacjami OIE i WHO/FAO (przekazywanie danych),  
• współuczestniczenie w tworzeniu wspólnotowego i krajowego prawa 

weterynaryjnego,  
• zarządzanie systemami informatycznymi w weterynarii,  
• organizowanie i prowadzenie szkoleń pracowników Inspekcji Weterynaryjnej.  

 
Zadania Inspekcji Weterynaryjnej: 
8507 miotów na terenie powiatu poznańskiego i miasta Poznania nadzoruje PLW w Poznaniu. 
Prowadzi również nadzór nad ochroną zdrowia zwierząt, a podmioty nadzorowane to: 

• Schroniska dla zwierząt                                          2 
• Obrót zwierzętami                                                 49 
• Miejsca gromadzenia zwierząt                                2 
• Targi, wystawy, pokazy, konkursy                          9 
• Zarobkowy przewóz zwierząt                               52 
• Środki transportu zatwierdzone do transportu  

zwierząt poniżej 8 godz.                                      107 
• Środki transportu zatwierdzone do transportu 

             zwierząt powyżej 8 godz.                                    59 
• Podmioty prowadzące działalność  

w zakresie materiału biologicznego                      32 
• Zwierzęta akwakultury                                          20 
• Punkty kopulacyjne                                               15 

 
W powyższych podmiotach przeprowadzono 2300  kontroli. 
Inspekcja Weterynaryjna przeprowadza obserwację w kierunku wykluczenia wścieklizny. 
Poniżej zestawione zostały lata 2012, 2013, 2014 i 2015 do liczby przeprowadzonych 
obserwacji i liczby zwierząt zaszczepionych na wściekliznę. 
 

Rok Liczba przeprowadzonych obserwacji                         
w kierunku wykluczenia wścieklizny  

Liczba zwierząt zaszczepionych 
p/wściekliźnie 

2012    526 32977 – psy, 1842 – koty 

2013    519 42876 – psy,  1922 – koty  

2014    514 16298 – psy,  1346 – koty 

2015    566 19671 – psy, 1678 – koty  

 
Prowadzony jest również  monitoring dotyczący następujących chorób : 

1) gruźlicy bydła. 
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• Coroczny monitoring obejmuje 1/5 pogłowia bydła pow. 6 tygodnia życia; 
• Od 2009r. przeprowadza się tuberkulinizację pojedynczą - tuberkuliną bydlęcą; 
• W przypadku wyników wątpliwych przeprowadza się tuberkulinizację porównawczą z  

tuberkuliną ptasią; 
• Polska została uznana za państwo członkowskie oficjalnie wolne od gruźlicy decyzją 

Komisji 2009/342/WE z dnia 23.04.2009r. 
• Stwierdzono 1 ognisko dodatnie w GR z bydłem opasowym, stwierdzono gruźlicę w 

ubojni bydła. W tej chwili gospodarstwo zostało 2-krotnie badane – wynik „-”. 
 

2) brucelozy bydła 
Coroczny monitoring obejmuje 1/5 pogłowia bydła pow. 2 lat 

Liczba stad /sztuk bydła 1368 wg ARIMR 
 928 wg PIW  

Liczba stad /sztuk przebadanych 144/253 

Liczba stad/sztuk dodatnich 0/ 0 

odszkodowania  0,00 

 
Decyzją Komisji nr 2009/600/WE z dnia 5 sierpnia 2009r. Polska została uznana za państwo 
członkowskie oficjalnie wolne od brucelozy bydła. 
 

3) choroby niebieskiego języka  
MONITORING CH. NIEBIESKIEGO JĘZYKA w roku 2013  
(zbadane zwierzęta): 

 Stada  Zwierzęta 

  Bydło 10 56 

  Owce+ kozy  5 + 4 30 + 12 

 
4) enzootycznej białaczce bydła  

Coroczny monitoring obejmuje 1/5 pogłowia bydła w wieku pow. 2 lat. W przypadku stad 
uwalnianych obejmuje sztuki pow. 1 roku 
 

Liczba stad /sztuk bydła 1368 wg ARiMR  
928 wg PIW  

Liczba stad /sztuk przebadanych 156/1454 

Liczba stad/sztuk dodatnich 0/0 

 
Pan Haberko poinformował, że decyzją Komisji nr 177/2013/WE  Polska została uznana za 
państwo członkowskie oficjalnie wolne od EBB bydła. 

5) brucelozy owiec i kóz  
Polska została uznana decyzją Komisji 2006/169/WE za kraj wolny od brucelozy owiec i kóz 
(B. melitensis) 
Corocznie monitoring obejmuje 5 % kóz i owiec 
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Liczba stad /sztuk owiec 27/958 

Liczba stad /sztuk kóz 42/370 

Liczba stad/sztuk przebadanych 2/19 łącznie 

 
Pan Haberko omówił również nadzór nad produkcją żywności pochodzenia zwierzęcego i 
wymienił podmioty podlegające kontroli. 
 

Podmioty podlegające kontroli na terenie powiatu i miasta: liczba 

zakłady zatwierdzone (ubojnie, rozbiór, przetwórstw, mleko, ryby, 
chłodnie składowe)  

43 

składowanie bez wymogów temperaturowych (suche magazyny)  9 

MOL  (Mała Ogr. Prod. Lok.)  27 

sprzedaż bezpośrednia  24 

gospodarstwa mleczne  211 

produkcja jaj konsumpcyjnych      16 

transport żywności  67 

pośrednictwo w handlu żywnością  82 

punkty skupu dziczyzny  17 

inne (np. koła łowieckie)  45 

 
Inspekcja Weterynaryjna prowadzi nadzór nad produkcją żywności pochodzenia zwierzęcego 
gdzie w tym dziale wydano 3617 decyzji administracyjnych, wykonano 1623 kontrole, 
nałożono 32 mandaty karne (5050,- PLN) oraz nałożono grzywny  (6700,- PLN). 
Pan Haberko poinformował, że urzędowym badaniem zwierząt rzeźnych i mięsa objęto: 

• ŁĄCZNIE W 2015  ROKU 41.610.047 (40.906.627 - drób)  ZWIERZĄT 
RZEŹNYCH 

• ZBADANO   2.114  SZTUK TRZODY CHLEWNEJ W UBOJU GOSPODARSKIM  
• ZBADANO 1.312 SZTUK DZIKÓW 
• RAZEM:   3426 

 
Dodał, że sprawowano nadzór nad środkami żywienia zwierząt, ubocznymi produktami 
pochodzenia zwierzęcego. W tym przypadku objęto:  

Rodzaj działalności Liczba podmiotów 

Zakłady przetwórcze kat. 3 2 

Składowanie uppz  13 

Transport uppz  4 
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W dalszej części posiedzenia członkowie komisji przystąpili do zadawania pytań. 
Pan Lammel zapytał czy wiadomo skąd choroba zwierząt – Afrykański Pomór Świń została 
przyniesiona.  
Pan Haberko poinformował, że choroba ta została pierwszy raz rozpoznana w Afryce i z tego 
rejonu przeniesiona do Europy. Dodał, że jest to choroba wysoce zaraźliwa i wysoce 
śmiertelna. Podkreślił, że chorobę tą roznoszą dziki które mogą rozprzestrzenić ją na wiele 
kilometrów, dlatego tak ważne jest, by gospodarstwa były dobrze zabezpieczone przed 
możliwością wtargnięcia chorych zwierząt do gospodarstwa.  
Pan Lammel zapytał jak wygląda sprawa przewozu zwierząt. Podkreślił, że chodzi o przewóz 
zwierząt na własny użytek.  
Pan Haberko poinformował, że rolnik przewożący zwierzęta do 65km we własnym zakresie 
nie musi posiadać zezwoleń na taki przewóz ale nie zwalnia to z zapewnienia odpowiednich 
norm i bezpieczeństwa przy przewożeniu zwierząt.    
Pan Haberko poruszył również temat ważny dla rolników ale i dla samej Inspekcji 
Weterynaryjnej co do zachowania czystości np. samych samochodów przewożących 
zwierzęta. Wyjaśnił procedury i ważność np. mycia samochodów w miejscu dowozu zwierząt 
- te procedury pozwalają zachować bezpieczeństwo i ograniczają rozprzestrzenianiu się 
zakażeń.  
Pan Lesiński zapytał czy będą zmiany w sprawie rejestracji zwierząt.  
Pan Haberko poinformował, że wchodzą w życie nowe przepisy dotyczące identyfikacji 
zwierząt, gdzie rejestracji będzie poddawana każda sztuka trzody chlewnej. Jak podkreślił w 
chwili obecnej na potrzeby własne było można posiadać zwierzę niezarejestrowane. Obecne 
zmiany na to już nie pozwalają. Ma to na celu zebranie danych o ilości i miejscu 

Prod. karm dla zwierząt domowych 8 

Zakłady pośrednie (zbiornice) kategoria 3 4 

Zakłady techniczne 8 

Stosowanie uppz w żywieniu zwierząt (art.18 rozp. 1069/2009) 16 

Pośrednicy w obrocie uppz  11 
Spalarnia  1 

Kompostownia  1 

Produkcja uppz (rzeźnie drób, świnie) 6 

Zatwierdzone wytwórnie pasz 16 

Zarejestrowane wytwórnie pasz 19 

Zatwierdzone punkty obrotu pasz 41 

Ogrody zoologiczne i schroniska dla zwierząt 3 

Zrejestrowane punkty obrotu pasz 88 

Wytwórcy materiałów paszowych 20 

Pośrednicy w obrocie pasz 80 

Magazynowanie pasz 74 

Transport pasz 610 

Produkcja pierwotna  w tym stosujące pasze w żywieniu 
zwierząt  

2861 
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występowania trzody chlewnej. Zmianie ulegną również kwestie znakowania świń. Po 
zmianach zwierzęta te znakowane (kolczyk albo tatuaż) muszą zostać najpóźniej do 30 dnia 
życia.  
Pan Lesiński zapytał jak wygląda sprawa obowiązku posiadania mat dezynfekcyjnych. Pan 
Haberko poinformował, że każdy rolnik ma obowiązek posiadać matę dezynfekcyjną z 
płynem dezynfekcyjnym, które powinny być wyłożone przy wejściu do budynku. 
W związku z brakiem dalszych pytań przewodniczący komisji podziękować Panu Haberko za 
przedstawienie informacji.  
 
Ad 2. 
W sprawach bieżących przedstawione zostały projekty uchwał w następujących sprawach: 

• projekt Uchwały Nr XX/144/2016 w sprawie zaliczenia drogi  do kategorii dróg 
gminnych przedstawiła Pani Sekretarz. Sekretarz poinformowała, że Zarząd Powiatu w 
Poznaniu pismem Nr WD.7110.19.2016.ST zwrócił się do Wójta Gminy Kleszczewo  o 
wyrażenie opinii  w sprawie pozbawienia kategorii drogi powiatowej nr 2442P relacji 
Czerlejno-Markowice na terenie gminy Kleszczewo na odcinku od granicy gminy do 
miejscowości Markowice, na długości 1km oraz wyrażenia woli jej przejęcia. Zdaniem 
Zarządu Powiatu w/w droga  nie spełnia wymogów  drogi powiatowej określonych w art. 6a 
ust. 1 ustawy z dnia 21 marca 1985 r. o drogach publicznych (tekst jednolity  Dz. U. z 2015 
poz. 460), natomiast stanowi uzupełnienie sieci dróg służących  wyłącznie lokalnym 
potrzebom. Pan Wójt  zaopiniował pozytywnie przedmiotowy wniosek i wyraził wolę jej 
przejęcia jednocześnie  wnosząc o wykonanie  na w/w drodze nawierzchni asfaltowej o 
długości około 320 mb. 
 Zgodnie z art. 7 ust. 2 ustawy o drogach publicznych zaliczenie do kategorii dróg gminnych 
następuje w drodze uchwały rady gminy po zasięgnięciu opinii właściwego zarządu powiatu. 
Projekt uchwały został przesłany do Zarządu Powiatu w Poznaniu w celu wyrażenia opinii  
dotyczącej zaliczenia do kategorii drogi  gminnej drogi powiatowej nr 2442P. 
Pan Maciejewski zapytał w jakim stanie jest odcinek, o którym jest mowa. Pan Lammel 
poinformował, że część tej drogi zarośnięta jest krzakami. Pan Maciejewski wyraził obawy, 
żeby takie przejęcie drogi nie skutkowało tym, że gmina przejmie ten kawałek drogi, a 
mieszkańcy będą domagali się wykonania na tym odcinku drogi asfaltowej. Pani Sekretarz 
poinformowała, że ta droga nie jest drogą często uczęszczaną, nie mniej jednak może Zarząd 
Powiatu  wykona wnioskowany przez Wójta odcinek lub przekaże środki finansowe na jego 
wykonanie. Pani Sekretarz poinformowała, że przejęcie  tej drogi nastąpi z nowym rokiem. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

• projekt Uchwały Nr XX/145/2016 w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, obejmującego 
działki położone w Kleszczewie, Tulcach i Gowarzewie przedstawiła Pani Sekretarz. 
Poinformowała, że projekt tej uchwały dotyczy  działek położonych  w Kleszczewie, Tulcach 
i Gowarzewie. 
Obszar proponowanych zmian określają załączniki do niniejszej uchwały, i tak: 
Załącznik nr 1 – to wniosek Wójta Gminy, zmiana dotyczy zmiany przeznaczenia terenu 
Zakładu Komunalnego w Kleszczewie 
Załącznik Nr 2  -  to wniosek mieszkańca- właściciel działki złożył wniosek do Starostwa 
Powiatowego o pozwolenie na budowę, ale ze względu na niezgodność projektowanej 
inwestycji z zapisami miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego zostało 
odmówione wydanie takiej decyzji. Pani Sekretarz poinformowała, że nie cały obszar działki 
jest objęty planem, stąd konieczność dokonania zmiany. Podjęcie tej uchwały jest podstawą 
do wszczęcia procedury zmiany planu zagospodarowania przestrzennego na tym terenie.  
Załącznik Nr 3 -  to wniosek mieszkańca wydzielone działki nie w pełni objęte są zapisami 
planu, stąd konieczność dokonania zmian.  
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Pani Sekretarz przedstawiła mapy przebiegu obecnych granic  wynikających z  planu 
zagospodarowania przestrzennego oraz omówiła  proponowany przebieg tych granic po 
zmianach miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

• projekt Uchwały Nr XX/146/2016 w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2016r. 
Pani Skarbnik poinformowała, że do planu budżetu po stronie dochodów i wydatków 
wprowadza się dotacje na zadania zlecone z zakresu administracji rządowej: w rozdziale 
80110   34.273,93 zł z przeznaczeniem na  wyposażenie szkół w podręczniki, materiały 
edukacyjne  lub materiały ćwiczeniowe oraz w rozdziale  85212   89.936,00 zł  z 
przeznaczeniem na  świadczenia rodzinne  i alimentacyjne. 
Po stronie dochodów w rozdziale 75814 wprowadzono różnicę dotacji  w wysokości 
34.273,93 zł  wynikającą z  rozliczenia zrealizowanych wydatków z Funduszu sołeckiego za 
2015r.  
W dziale 600 Transport i łączność wprowadzono dotację z tytułu pomocy finansowej na 
pokrycie części wydatków komunikacji autobusowej na odcinku Gowarzewo – Swarzędz 
Rynek w wysokości 97.360,00zł. 
Po stronie wydatków za wyjątkiem wydatków pokrytych z dotacji, środki zwiększono w 
dziale 801 Oświata i wychowanie na  przedszkola o 4.000,00 zł, i kształcenie specjalne 
5.000,00zł. 
W dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska, zwiększono środki na budowę 
oświetlenia ulicznego 43.364,91 zł, na remont pokrycia dachowego na budynku wspólnoty w 
Kleszczewie (udział Gminy dotyczy OPS) 25.000,00 zł. W dziale 926 Kultura fizyczna 
wprowadzono środki na uzupełnienie wyposażenia boisk w Tulach tj. przy szkole i przy ul. 
Sportowej (ogrodzenie, piłkochwyty, bramki do piłki nożnej,  słupki i siatka do piłki 
siatkowej, siatka do piłkochwytów) 45.000,00 zł oraz projekt boiska w Markowicach 
5.000,00 zł. 
Pani Skarbnik omówiła również załącznik nr 1 do Uchwały Nr XX/146/2016 – Zmiana planu 
dochodów budżetu gminy na 2016r., załącznik nr 2 – Zmiany planu wydatków budżetu gminy 
na 2016r., załącznik 2a – zmiany planu wydatków majątkowych na 2016r., a także załącznik 
nr 3 dotyczący zmiany dochodów i wydatków związanych z realizacją zadań z zakresu 
administracji rządowej i innych zadań zleconych gminie odrębnymi ustawami w 2016r. W 
załączniku nr 4 Pani Skarbnik omówiła zmiany planu wydatków na projekty realizowane w 
ramach Funduszu Sołeckiego na 2016r.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
W dalszej części posiedzenia : 
●  Pani Sekretarz  poinformowała, że w porządku obrad znajduje się pkt. dotyczący podjęcia 
uchwały w sprawie przekazania sieci elektroenergetycznej instalacji oświetlenia drogowego. 
Projekt uchwały Nr XXI/147/2016 sporządzony zostanie po opinii wyrażonej przez 
poszczególne komisje rady gminy. 
Projekt uchwały dotyczy  wyrażenia zgody na nieodpłatne przekazanie sieci 
elektroenergetycznej instalacji oświetlenia drogowego na rzecz ENEA Oświetlenie Sp.z o.o. 
w Poznaniu.   Wartość sieci oraz zakres przedmiotowy określony zostanie po uzyskaniu opinii 
poszczególnych komisji.  Przekazanie sieci  nastąpić miałoby na następujących zasadach. 
ENEA Oświetlenie jest spółka prawa handlowego, która prowadzi  działalność  gospodarczą 
w obszarze projektowania, budowy i eksploatacji oświetlenia drogowego. Gmina dysponuje 
określonymi składnikami majątku oświetleniowego i mogłaby je nieodpłatnie przekazać 
ENEA Oświetlenie w zamian za poczynienie przez ENEA Oświetlenie  określonych 
inwestycji  w Gminie Kleszczewo, w swojej wartości nie  niższej niż wartość przekazanego 
majątku.  
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Inwestycja miałaby polegać na budowie na terenie Gminy Kleszczewo określonej 
infrastruktury oświetleniowej, która będzie służyła realizacji zadań własnych gminy. Nowa 
inwestycja pozostanie własnością ENEA Oświetlenie. Szczegółowe warunki przekazania sieci 
elektroenergetycznej instalacji oświetlenia ulicznego określonego określiłaby  umowa. 
Pani Sekretarz poinformowała, że na terenie gminy obecnie jest  746 lamp z tego 577 najeży 
do ENEA, a 169 to są lampy należące do Gminy w tym 37 lamp to lampy kulowe.  
Pani Sekretarz poddała pod dyskusję sensowność takiego przekazania.  
Pan Lesiński wyraził opinię, że jest to dobry sposób na uzyskanie większej ilości punktów 
oświetlających teren gminy. 
Pan Maciejewski zadał pytanie co firma ENEA na tym zyska. Pani Sekretarz poinformowała, 
że firma ta zyskuje słupy i lampy w związku z czym zwiększa się majątek firmy. Zapytał  czy 
wiadomo na ile te lampy będą energooszczędne.  
Pani Sekretarz wyjaśniła, że to już będzie dokładnie sprecyzowane w treści podpisywanej 
umowy, ale prawdopodobnie będą lampy  typu ledowego. Pani Sekretarz dodała, że po stronie  
Gminy będą koszty konserwacji przekazanych lamp. 
Pan Maciejewski wyraził swoją opinię, iż dobrze będzie przekazywać etapami lampy i  
zobaczyć jak ta współpraca będzie się układać.  
Pani Sekretarz poprosiła radnych o wyrażenie opinii w powyższej sprawie. Członkowie 
komisji  pozytywnie zaopiniowali  przedstawioną propozycję. 
● Pani Sekretarz  poprosiła również członków komisji  o wyrażenie opinii ws. budowy 
świetlicy w Nagradowicach. Dodała, że jest propozycja budynku świetlicy o powierzchni  ok. 
200m2, a środki na ten cel w pierwszej kolejności mogłyby być pozyskane z funduszy 
europejskich. W chwili obecnej chodzi o przeznaczenie środków finansowych na wykonanie 
projektu  a to koszt ok. 30 – 40 tys. zł. 
Członkowie komisji wyrazili pozytywną opinię w sprawie przeznaczenia środków 
finansowych na projekt i budowę świetlicy  w Nagradowicach. 
● Pani Sekretarz poddała pod dyskusję chęć podjęcia współpracy z gminą  Bilcze Złote na 
Ukrainie. Pani Sekretarz poinformowała, że nie wpłynęły do Gminy dokładniejsze informacje 
na temat tej gminy. Z informacji zamieszczonych w internecie wynika,że jest to wieś na 
Ukrainie, w obwodzie tarnopolskim, w rejonie borszczowskim.  
Pani Sekretarz poinformowała, że z tych źródeł wiadomo, że w 1822r. w Bilczu Złotym 
odkryto dwa stanowiska archeologiczne zasiedlane przez ludność kultury trypolskiej z epoki 
miedzi, a liczba ludności to 2000. Jeśli chodzi o zabytki  to wymienia się : 
- zamek, który był wybudowany prawdopodobnie w XVIw. przez Jazłowieckich został 
zniszczony przez Tatarów w pierwszej połowie XVII w. Obecnie po zamku pozostały 
nieznaczne ślady, 
- pałac -  dzieje Bilczych Złotych są stosunkowo mało znane. Wiadomo, że miejscowe dobra 
były własnością rodziny Potockich. W 1854 roku wieś kupił Adam Sapieha, który wzniósł 
tam w 1866 roku obszerny pałac. Pałac został prawdopodobnie po drugiej wojnie światowej 
zburzony przez bolszewików. W jego miejsce wybudowano dom kultury w stylu 
socrealistycznym. 
- park, w którym mieści się rezydencja istniał już w XVIII w,  zajmuje on 11 ha i jest jednym 
z najcenniejszych w zachodniej części Ukrainy. Znaleźć w nim można imponującą liczbę 
gatunków drzew, m.in. tulipanowce, orzech grecki, sosnę krymską. Wiele drzew w parku ma 
olbrzymie wymiary, m.in. olbrzymia korona lipy w centrum parku. W parku znajduje się 
neogotycka kaplica grobowa Sapiehów, zbudowana w 1839, przebudowana w 1898 r., 
obecnie pełniąca funkcję cerkwi greckokatolickiej.  
Pani Sekretarz poinformowała, że z informacji przekazanych od Pana Wójta wynika, że na 
Ukrainie planowane są łączenia mniejszych gmin, Gmina Blicze Złote mając partnera 
zagranicznego miałaby szanse na to by pozostać siedzibą połączonych gmin. 
Pani Sekretarz poinformowała, że nie wiadomo dotąd jakie gmina z Ukrainy miała by 
oczekiwania co do Gminy Kleszczewo i jak by miała wyglądać współpraca.  
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Zdaniem  Pani Sekretarz pomoc byłaby jak najbardziej wskazana ale   wyraziła  również 
swoje obawy czy przy ewentualnej współpracy między np. szkołami rodzice uczniów szkół 
gminy Kleszczewo będą chcieli w ten rejon wysyłać swoje dzieci na wymianę uczniowską, 
biorąc pod uwagę niestabilną sytuację polityczną tego kraju. 
Członkowie komisji również podzielili zdanie Pani Sekretarz i wyrażają opinię by kwestię 
podjęcia współpracy z tą gminą odłożyć na przyszłość. 
 
O godzinie 11:50 Pan Tadeusz Lammel podziękował  wszystkim za udział i zamknął 
posiedzenie . 
 
 
 
 
Protokołowała:      Za zgodność z przebiegiem obrad 
 
Joanna Jankowiak             Przewodniczący komisji  
 

Tadeusz Lammel 
_ 


